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1 Inleiding 

 
Drie jaar lang een permanente dialoog. Dat is de kortste omschrijving van de pilot 

waarmee het sectoraal adviescollege voor hoger technisch en natuurwetenschappelijk on-

derwijs (sac htno) in j a n u a r i  2022 is gestart (bijlage 1). De pilot is het antwoord op de 

centrale vraag: ‘Hoe kunnen we samen met relevante stakeholders de transities mogelijk 

maken die de maatschappij van ons vraagt ?´  

 

Onder de transities verstaat het sac htno ontwikkelingen zoals de energietransitie,  di-

gitalisering, uitputting van grondstoffen, vergrijzing, klimaatontwikkelingen en eisen 

aan uitstoot waardoor de maatschappij steeds meer beweegt naar een wereld waarin 

techniek bijna overal een belangrijke rol speelt. De vraag naar technisch opgeleid per-

soneel neemt daarmee toe. Tegelijkertijd zien we de instroom in het hbo-onderwijs dalen 

en is de uitval in opleidingen en beroepenveld vaak (te) hoog . 

 

Het  sac htno is ervan overtuigd dat onderwijs, praktijk en onderzoek de vraag alleen 

gezamenlijk het hoofd kunnen bieden. Zo kunnen we tot innovaties komen met state of 

the art kennis en met vanzelfsprekende toepasbaarheid en betekenis. 

 

We kunnen de centrale vraag enkel beantwoorden door onderling continu met elkaar 

in gesprek te zijn: een permanente dialoog . We ontwikkelen samen met de sector een 

‘levend’  sectorplan in de vorm van twee pamfletten per jaar als alternatief voor een 

meerjarig sectorplan dat is voorafgegaan door een verkenning. Met wie, waarover en op 

welk moment het sac in gesprek was in 2023, is terug te vinden in  bijlage 2. 

 

Dit jaarverslag biedt inzicht in de geboekte resultaten in 2023, de uitgangspunten van de pilot 

en voortschrijdend inzicht. Tot besluit treft u conclusie en plannen voor 2024 aan. 

 

De uitgangspunten van de pilot 
Naast beoordelingscriteria zijn ook uitgangspunten voor de pilot als geheel geformu-

leerd. Deze uitgangspunten helpen ons koers te houden op wat we willen bereiken met 

de pilot.  De uitgangspunten zijn:  

- Draagvlak op alle niveaus. 

- Realiseren van concrete acties. 

- Ruimte om bij te sturen naast lange-termijn thema’s1. 

- Bevorderen van samenwerking tussen branches en hogescholen. 

- Inbedding van ervaringen uit de praktijk . 

- Gezamenlijk kansen en knelpunten benoemen (werkveld en hogescholen). 

 

In paragraaf 3 is te lezen hoe de uitgangspunten tot uitdrukking zijn gekomen in uitvoe-

ringsjaar 2023. 

 
 

 
1 Sac htno heeft voor de lange termijn de volgende drie thema’s geïdentificeerd: 

1. Kwantitatieve mismatch: hoe kunnen we de human capital gap beslechten via initieel en post-initieel onderwijs? 

2. Aansluiting onderwijs-arbeidsmarkt: hoe optimaliseer je de aansluiting tussen onderwijs en arbeidsmarkt? 

3. Cross-sectoraal werken: Allen in techniek of techniek in alles? 
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2 Reflectie op resultaten 
 
                

In 2023 heeft het sac alle geplande gesprekken gerealiseerd. Op verschillende momenten 

in het jaar is er actieve afstemming geweest met het werkveld, met de domeinen en 

met andere stakeholders. Naast de sectortafels zijn twee htno-middagen georganiseerd. 

Vanuit de langetermijnthema’s zijn in 2023 twee onderwerpen voor de korte termijn 

onder de loep genomen: flexibilisering en diversiteit & inclusie. De htno-middagen over 

deze thema’s zijn goed bezocht. De verbeterpunten u i t  2 0 2 2  zijn meegenomen naar 

dit jaar. We hebben bijvoorbeeld de htno-middag twee keer live verzorgd zodat men ook in 

de kantlijn contact met elkaar kan hebben. . 

               

   Subthema Flexibilisering 
 

Lange termijn: kwantitatieve mismatch. Met het oog op het 

sneller afleveren van goed opgeleide professionals aan de ar-

beidsmarkt hebben we als thema voor dit jaar en de eerste 

htno-middag flexibilisering geagendeerd. Door op een flexi-

bele manier onderwijs te ontwikkelen en aan te bieden is het 

mogelijk om studenten in korte(re) tijd om- en bij te scholen 

waar dat nodig is. Succesformules zijn gedeeld, debatten ge-

voerd over de zin en onzin van samen opleiden en we hebben ons laten inspireren door keynote 

speeches over de LLO-katalysator en flexibilisering. We hebben in de verschillende werkgroepen be-

trokkenheid gezien en enthousiasme gedeeld om verder vorm te geven aan flexibilisering binnen het 

onderwijs in samenwerking met werkgevers en bedrijven. We spraken nader met de domeinen om 

hier verder mee aan de slag te gaan in de uitvoering.  

De Ad lijkt de ideale omgeving om hier invulling aan te geven, in nauwe samenspraak met het werk-

veld. Ad’s zijn vaak regionaal goed verankerd met het werkveld. Het afgelopen jaar hebben we een 

flinke toename gezien in de aanvragen voor technische Ad-opleidingen. De vt-bachelor is wellicht 

niet direct de meest voor de hand liggende plek om deze flexibilisering te realiseren. Toch zien we 

ook nu dat vt-bachelors kiezen voor een meer modulaire inrichting. Veel kansen zijn weggelegd op 

het gebied van om- en bijscholing ofwel LLO. 

We hebben geconstateerd dat wetgeving nu nog vaak in de weg staat voor het realiseren van modu-

lair onderwijs. Dit onderwerp is mede vanuit htno stevig meegegeven in de landelijke lobby over 

onder andere waardering van elders verworven competenties , macrodoelmatigheid, LLO, microcre-

dentials et cetera. Bijzonder is te noemen dat ook de landelijke branches ons hierin hebben gesteund 

bijvoorbeeld door hun reactie op de internetconsultatie Macrodoelmatigheid. 

 

Lange termijn: optimalisatie onderwijs en arbeidsmarkt. In 2023 hebben we in het bijzonder stilge-

staan bij: hoe kun je sneller ontwikkelingen uit de markt doorvertalen naar curricula? De industrie-

coalitie wil graag nader verkennen op welke manier we kunnen bijdragen aan de inrichting van hy-

bride techniekhubs. Ook dit onderwerp werd uitvoerig geagendeerd op de htno-middag van januari. 

Op deze dag werd commitment uitgesproken door verschillende vertegenwoordigers uit hogescho-

len om daaraan bij te dragen. Inmiddels is de eerste fase met behulp van resultaten uit diverse werk-

groepen afgerond en ligt er een GO vanuit de industriecoalitie om verder naar voren te kijken. Het 

proces wordt begeleid door Berenschot en ook voor de volgende fase is medewerking vanuit hoge-

scholen toegezegd.  

 

Pamflet htno-middag over Flexibilisering 

https://www.vereniginghogescholen.nl/system/knowledge_base/attachments/files/000/001/374/original/Pamflet_flexibilisering_htno-middag_januari_2023.pdf?1677577495
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   Subthema Diversiteit & Inclusie 
 

Lange termijn: optimalisatie onderwijs en arbeidsmarkt. In 2023 hebben we in het bijzonder stilge-

staan bij het behoud van technisch geschoolde medewerkers voor de sector na diplomering. De htno-

middag over diversiteit en inclusie raakt aan het oplossen van de kwantitatieve mismatch en aan het 

behoud van studenten en afgestudeerden voor de sector: we willen en kunnen niemand missen voor 

techniek! Toch zien we dat een groot deel van onze afgestu-

deerden te snel de technische sector verlaat. Ook zien we 

dat nog steeds te weinig meisjes kiezen voor techniek, ook 

al bij de profielkeuze op de middelbare school, en dat werkt 

natuurlijk door. Eenmaal in het onderwijs zien we (te)veel 

uitval en switch. Tijdens open gesprekken over dit vraagstuk 

kwam naar voren dat studenten van een multiculturele ach-

tergrond zich onvoldoende geaccepteerd voelen, dat werk-

gevers en hogescholen nog een taak hebben om meer en 

beter te investeren in een sense of beloning. Tijdens een veiling zijn concrete commitments afgege-

ven over hoe men hier in het onderwijs in elk geval invulling aan gaat geven de aankomende periode. 

Daarbij valt te denken aan teamtrainingen, bewustwordingscampagnes, boeken lezen, en veel pra-

ten met en luisteren naar elkaar. Iedereen was het erover eens dat een sense of belonging een voor-

waarde en geen bonus is voor een werkomgeving. Helaas waren er op deze middag geen deelnemers 

vanuit de branches, wel was het werkveld vertegenwoordigd in het panel waarmee we in gesprek 

gingen over do’s and don’ts rondom D&I en als sessieleiders van workshops.  

 

Pamflet Diversiteit & Inclusie 

 

   Sectortafel techniek 
In 2023 is het gesprek tussen onderwijs en branches binnen en dankzij de pilot ‘permanente dialoog’ 

voortgezet. De actieve samenwerking werpt vruchten af, tegelijkertijd is deze kwetsbaar en vraagt 

dus van alle betrokkenen een blijvende stevige inzet. Het sac heeft daarom het initiatief genomen 

hierover in gesprek te gaan met de leden van de sectortafel. De gedeelde conclusie daaruit is dat er 

twee extra overlegmomenten nodig zijn om tot nog meer samenwerking te komen. De branches 

hebben toegezegd een werkagenda op te stellen.  

 

In 2023 is met de branches ook gesproken over de domeinprofielen van HBO-ICT en de AD-TBK. 

 

 

 

  

https://www.vereniginghogescholen.nl/system/knowledge_base/attachments/files/000/001/403/original/HTNO-middag_18_juni_2023_-_Sense_of_Belonging.pdf?1689578418
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3 Reflectie op uitgangspunten 
 
 

De vastgestelde uitgangspunten van de pilot kwamen op verschillende manieren terug in de per-

manente dialoog. 

 

Uitgangspunt 1: Draagvlak op alle niveaus 

Gezamenlijkheid uitte zich door onderwerpen voor de htno-middag samen met de branches af 

te stemmen en waar mogelijk samen te organiseren. Toch blijkt dit contact kwetsbaar en nog 

onvoldoende vanzelfsprekend. Het feit dat we afspraken hebben gemaakt over meer gezamenlijk 

overleg geeft aan dat de wens en bereidheid daartoe er bij alle partijen zijn; voor de eerste helft 

van 2024 worden twee extra sectortafels gepland. 

 

Het sac heeft gezien het feit dat er geen sectorraad actief is, besloten een jaarlijkse nieuwsbrief 

uit te laten gaan aan alle CvB-voorzitters van hogescholen met techniekopleidingen. Deze 

nieuwsbrief is zeer gewaardeerd. Gelijktijdig is een uitvraag gedaan of zij zich voldoende geïnfor-

meerd voelen over de ontwikkelingen in de sector techniek en of er behoefte is aan het opstarten 

van een sectorraad. De meesten gaven aan dat zij zich voldoende geïnformeerd voelen en goed 

aangehaakt zijn via de verschillende lijnen. Eén instelling gaf aan behoefte te hebben aan een 

sectorraad. Het sac htno heeft zich voorgenomen in de toekomst voorafgaand aan de htno-mid-

dag een overleg te organiseren waar Cvb’s en directeuren die niet vertegenwoordigd zijn in het 

sac met ons in gesprek kunnen. De hoop is dat zij dan ook aanwezig zullen zijn op de htno-middag 

zelf. Zodoende kunnen we nog beter draagvlak organiseren. In het tweede kwartaal van 2024 

biedt het sac het eerste overlegmoment aan. 

 
Uitgangspunt 2: Concrete acties 

Verschillende gesprekken leverden concrete acties op:  

• Belemmeringen in de wetgeving zijn samen met de landelijke branches aangekaart bij de 

behandeling van de regeling Macro Doelmatigheid. Dit betrof onder andere de ruimte bin-

nen de regeling voor nieuwe opleidingen om op basis van kwalitatieve of regionale gegevens, 

toekomstgericht te kunnen onderbouwen dat er ruimte en noodzaak in het bestel is. Een 

deel van dit commentaar is overgenomen door OCW; onder andere het gewicht dat aan 

kwalitatieve argumenten wordt toegekend bij de Toets Nieuwe Opleiding. 

• Samenwerking met industriecoalitie in de werkgroepen rondom de hybride techniekcentra. 

Er is hiervoor een werkbezoek aan Chill, Hogeschool Zuyd afgelegd.  

• Het initiatief om een pilot in de gemeente Amsterdam te 

starten met het Regionale Werkcentrum, Be-an-Engineer 

en de HvA om uitval tegen te gaan en deze beter voor de 

sector op te vangen en te begeleiden gaat vorm krijgen in 

een Techstart module.  

• Tijdens de htno-middag over Diversiteit & Inclusie: sense of 

belonging is op verschillende manieren commitment afge-

geven. In het eerste kwartaal van 2024 zal bij de betrokken 

hogescholen worden opgehaald wat hier aan concrete re-

sultaten is gerealiseerd. 
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Uitgangspunt 3: Ruimte om bij te sturen 

De wendbaarheid is nu al gebleken in de praktijk. Verschillende plannen in 2022 en 2023 

vanuit OCW, EZK, VNO, de industriecoalitie en de VH zelf hebben invloed op de focus van de acties 

voor htno. Zo wordt het belang van arbeidsbesparende innovaties genoemd. Meer aandacht voor 

hybride leer-werk vormen, LLO en de katalysator, en de positionering van het hbo hebben allemaal 

hun effect op de keuzes voor de inzet van menskracht en middelen. In de gesprekken hebben we de 

recente ontwikkelingen als de kabinetsformatie, het bestuursakkoord, klimaatakkoord, groeneba-

nenplan etc. een plek gegeven en met de relevante partijen afgestemd. Zo is de actie om meer te 

investeren in hybride leeromgevingen hieruit voortgekomen. 

 

Het sac heeft in april 2023 een werksessie georganiseerd om te reflecteren op de voortgang van de 

pilot en op de vraag of het nodig is om inhoudelijk op de thema’s bij te sturen of aan te vullen. We 

zijn tot een aantal aanvullingen gekomen voor het sac zelf waar we ons verder op willen toeleggen. 

Het gaat dan om zogenaamde critical dilemma’s, studeren over croho’s heen, portofliomanagement 

en macrodoelmatigheid, engagement en studentsucces. Voor deze onderwerpen is een planning ge-

maakt gekoppeld aan de reguliere sac-overleggen. Ieder lid van het sac heeft als portefeuillehouder 

een thema geadopteerd. Het eerste onderwerp is reeds aan de orde geweest: we krijgen steeds meer 

te maken met critical dilemma’s binnen techniek. We kunnen bijna alles maken of weten maar moe-

ten we dat ook willen? Dit maakt dat er meer belang wordt gehecht aan ethiek. We hebben een 

lector van Saxion uitgenodigd om met ons van gedachten te wisselen over welke rol ethiek in het 

techniek-curriculum zou  moeten krijgen. Het sac neemt dit mee bij de beoordeling van toekomstige 

domeinprofielen. 

 
Uitgangspunt 4: Bevorderen van samenwerking tussen branches en hogescholen 

De pilot is bedoeld om branches en hogescholen meer te laten samenwerken. De opzet van de ge-

sprekcyclus, met sectortafels en htno-middagen, stimuleert de samenwerking al. Zo  hebben we sa-

men met de branches gereageerd op de internetconsultatie van de regeling Macro Doelmatigheid. 

Daarnaast wordt samengewerkt rondom het aanvalsplan techniek. We hadden het streven dat er in 

2023 een gezamenlijke werkagenda zou liggen die ook duidelijk maakt wat wel en wat niet thuishoort 

op de sectortafel. Dit is helaas nog niet gelukt, maar pakken we onverminderd op in 2024. We con-

stateren in gezamenlijkheid met de branches dat de samenwerking nog onvoldoende vanzelfspre-

kend is. We zullen  elkaar dan ook in 2024 actief blijven opzoeken en in de relatie investeren.  

 

 

 

Uitgangspunt 5: Inbedding van ervaringen uit de praktijk 

De nieuwe manier van domeinprofielen maken en het ontwikkelen van hybride leeromgevingen ko-

men tegemoet aan het uitgangspunt om ervaringen uit de praktijk in het onderwijs een plek te geven. 

Ook de uitwisseling van trendanalyses met de domeinvoorzitters draagt hieraan bij. Het is immers 

de bedoeling dat ontwikkelingen in de branches een vertaling krijgen in de domeinprofielen. Boven-



7  

dien draagt de uitwisseling van kennis en ervaring op de htno-middag bij aan inbedding van ervarin-

gen uit de praktijk in de verschillende curricula. En andersom motiveren ervaringen van studenten 

en docenten het werkveld op punten om processen (zoals onboarding, selectie en stagebegeleiding) 

anders in te richten.  Het feit dat er binnen het aanvalsplan techniek ook aandacht is voor modern 

werkgeverschap en wat dit vraagt van de branches is hier een goed voorbeeld van.
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4 Voortschrijdend inzicht 
 

Voor het duiden van de arbeidsmarktrelevantie van het htno maakt het sac gebruik van evalua-

ties, sectoranalyses en andere brondocumenten . De intentie is dat het sac htno zodoende de 

knelpunten van een traditionele verkenning wegneemt (lage aanwezigheid, weinig draagvlak op 

thema’s, weinig samenwerking hogescholen en werkveld), wat we hebben vastgesteld aan de 

hand van vooraf opgestelde bewijslast, waarbij we concrete resultaten kunnen laten zien. Een 

overzicht is te vinden in bijlage 1. 

 
Portfoliomanagement 

Het sac heeft zich in de loop van 2022 gerealiseerd dat ook portfoliomanagement een onderwerp 

van aandacht moet blijven. In 2023 heeft dit geresulteerd in het actief agenderen van dit onderwerp 

voor het sac zelf. De nieuwe regeling Macro Doelmatigheid vraagt meer van instellingen op het ge-

bied van portfoliomanagement en er is een stevige lobby ingezet om aandacht te vragen voor de 

belemmeringen in de Toets nieuwe opleidingen. Ook zien we dat het AD-platform ons beter gaat 

vinden. Dit najaar hebben we Ad-profiel ter goedkeuring te ontvangen. De rol van het sac t.a.v. port-

foliomanagement in de zin van een advies geven over LOP’s is helder, maar de rol van het sac t.a.v. 

nieuwe opleidingen niet (omdat het bestuur een eerder negatief advies niet heeft overgenomen). 

Dit roept de vraag op wat het bestuur van het sac verwacht. Dit gesprek is inmiddels gevoerd binnen 

het bestuur en met de andere voorzitters van de sac’s. Ook is afgesproken dat de sac-voorzitters 

elkaar in 2024 zullen opzoeken voor kennisuitwisseling en intervisie. 

 
Macrodoelmatigheid 

Bij de verkenning binnen de economische sector (heo) is ervoor gekozen de macrodoelmatigheid te 

volgen aan de hand van de resultaten van de hbo-monitor. Dit punt neemt het sac htno graag over. 

Op dit moment zijn de gegevens van de hbo-monitor 2022 bekend1. Uit de Kamerbrief ‘Macrodoel-

matigheid Hoger onderwijs’2 van 2020, met daarin ook de Kamerreactie op de analyse van de macro-

doelmatigheid van het bestaande opleidingsaanbod door de CDHO, blijkt dat het hbo geen macro-

doelmatigheidsprobleem heeft binnen het bestaande opleidingsaanbod. De onderstaande gegevens 

uit de hbo-monitor geven voor htno geen aanleiding tot zorg. 

 
Baan op niveau: Het aandeel voltijd afgestudeerden dat een baan vindt op minimaal hbo-niveau is 

>80% (figuur 1). Dit is net iets meer dan in 2020 (79%) en vergelijkbaar met 2021. Afgestudeerden uit 

de sectoren onderwijs en bètatechniek werken het meest op hbo-niveau. Ook de zoekduur tot de 

eerste baan en de aansluiting tussen de opleiding en de functie geven een positief beeld. Van de 

voltijd afgestudeerden geeft net als in 2020 77% aan dat de aansluiting tussen de gevolgde opleiding 

en hun functie voldoende of goed is (zie figuur 3). 

 
 

1 Bron: https://www.hbomonitor.nl/nl/resultaten/kansen-op-de-arbeidsmarkt 
2 https://www.rijksoverheid.nl/documenten/kamerstukken/2020/12/15/kamerbrief  - 

macrodoelmatigheid-hoger-onderwijs 

http://www.rijksoverheid.nl/documenten/kamerstukken/2020/12/15/kamerbrief
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Voorbereiding op de arbeidsmarkt 

Net als in 2020 en 2021, oordeelt 69% van de afgestudeerde hbo’ers positief over de mate 

waarin de opleiding een goede basis vormt voor het verder ontwikkelen van kennis en vaar-

digheden (zie Tabel 1). Ruim 70% van de afgestudeerden uit de sector bètatechniek oor-

deelt op dit gebied positief.  

 

 
 
 
 
 

Studiesucces/studentsucces of rendement:  

Net als bij alle sectoren zie je een behoorlijke sprong in studiesucces tussen 5 en 8 jaar. En dat ter-

wijl de bachelor feitelijk 4 jaar is. Ook bij Techniek is er  dus nog steeds sprake van langstudeerders. 

Daarnaast zien we ook dat studenten op de arbeidsmarkt verdwijnen vóór het behalen van een di-

ploma (groenpluk) en staan we voor de uitdaging deze studenten aan een diploma te helpen via ge-

personaliseerde deeltijd of duaal trajecten  

 

Hbo totaal                          bèta/techniek 

• Studiesucces na 5 jr (2017)          51,5%                                   56,8% 

• Studiesucces na 8 jr (2014)          69,1%                                   67,6% 
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5 Conclusie en vervolg 2024 

 
Het Bestuur van de VH heeft het sac htno in november 2022 groen licht gegeven om 

verder te gaan in de ingeslagen richting. In 2024 gaat de pilot het laatste jaar in en zal 

sac htno de resultaten van de pilot breed onder de aandacht brengen.  

 

Het sac htno zelf is tevreden over het verloop van de pilot tot nu toe. We zien een 

betere samenwerking met de branches, maar we zien ook dat die verbetering kwetsbaar 

is wanneer het onderling uitwisselen niet voldoende aandacht krijgt. Daarom hebben 

we afspraken gemaakt om elkaar vaker te spreken: van twee- naar viermaal per jaar. 

We staan immers naast elkaar bij de uitdagingen die de sector kent. We vinden elkaar 

makkelijk en schakelen snel en leren sector-overstijgend te denken en handelen. De 

betere samenwerking heeft gezorgd voor positieve ontwikkelingen bij de branches en 

het bewustzijn dat van werkgevers ook inzet nodig is We realiseren ons dat dit succes 

mogelijk samenhangt met de economische en conjuncturele situatie die alle partijen 

dwingt tot actie. De successen zijn dan ook niet alleen te danken aan inspanningen maar 

ook gedreven door de tijdgeest. Hoe dan ook, het gaat om successen die nu zeer welkom 

zijn. 

 

 

 

 

Het sac wil meer doen dan het bedienen van de huidige behoefte uit het werkveld.  

Daarom zoekt het sac bij bepaalde onderwerpen steeds naar aansluiting bij verschil-

lende lectoraten, zodat we beter kunnen inspelen op technologische ontwikkelingen en 

vraagstukken op de lange termijn. Dit willen we in 2024 blijven doen en we zullen daar 

verdere invulling aan geven op de eerste HTNO middag in januari 2024 die de organisa-

tie van praktijkgericht onderzoek als thema heeft. Hoe richt je dit in wanneer je werkt 

in coalities uit onderwijs en werkveld. 

 

Het sac constateert dat de permanente dialoog aan de sectortafel en via de htno -mid-

dagen een structurele inzet vergt van alle betrokkenen. Daarnaast draagt de afstem-

ming met externe stakeholders via onder andere het Actieplan groene en digitale ba-

nen, Techniekpact en ministeries, maar ook het onderlinge contact met FME, Metaal-

unie, Bouwend Nederland en Techniek Nederland bij aan de succesvolle uitvoering van 
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de permanente dialoog. De tweejaarlijks extra door de leden toegekende retributiebij-

drage stelt de secretaris van het sac htno in de gelegenheid gesprekken regelmatig en 

structureel te voeren en zo de betrokkenheid van alle stakeholders te waarborgen . 

 

Het sac heeft gecheckt of relevante besturen en directeuren binnen de vereniging vol-

doende geïnformeerd zijn over de ontwikkelingen binnen de sector htno. Het sac htno 

heeft zich voorgenomen vanaf het tweede kwartaal van 2024 overleg te organiseren 

waar CvB’ers of directeuren die niet vertegenwoordigd zijn in het sac met ons in gesprek 

kunnen.  

 

De evaluatie van de htno-middagen onder de leden in 2023 leverde op dat we in 2024 

twee fysieke bijeenkomsten zullen organiseren. Daarbij gaan we ons ervoor inspannen 

dat het werkveld beter vertegenwoordigd is, door de branches – via de sectortafel – te 

betrekken bij de inhoud en opzet van het programma. Uitdaging blijft om de uitkomsten 

van de htno-middagen om te zetten in concrete acties. De veiling op de htno-middag 

over Diversiteit & Inclusie is een goed voorbeeld van hoe we daaraan kunnen blijven 

werken. 

 

Het sac htno houdt de AV in op de hoogte van de gekozen inzet en de resultaten.  Omdat 

2024 het laatste jaar is van de pilot zal deze in het najaar van 2024 in zijn geheel worden 

geëvalueerd.  
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Bijlage 1   
Tabel resultaten permanente dialoog 
 

Met de inzet van de pilot beoogt het sac htno te komen tot een structureel gesprek met het 

werkveld en andere stakeholders rondom de sector techniek. Het sac htno vult de pilot in aan de 

hand van gesprekken met de opleidingsoverleggen, de domeinvoorzitters, de (landelijke) branches, 

het bestuursakkoord en de strategische visie van de VH. Daarnaast maakt het sac gebruik van 

evaluaties, sectoranalyses en andere brondocumenten. De intentie is dat het sac htno zodoende 

de knelpunten van een traditionele verkenning wegneemt (zie kolom winst -risico), wat we vast-

stellen aan de hand van vooraf opgestelde bewijslast (zie kolom bewijs) waarbij we concrete 

resultaten kunnen laten zien (zie kolom resultaten). 
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Bijlage 2 
Invulling gesprekscyclus pilot permanente dialoog 2023 
 

Januari Activiteit: Htno-middag 
Onderwerp: flexibilisering 
Deelnemers: instellingen, landelijk en regionale bedrijfsleven, studenten, politiek en brede stakeholders 

Activiteit: Sac vergadering 
Deelnemers: voorzitters van de domeinen (instellingen) en portefeuillehouder bestuur VH 

februari Activiteit: Communicatie resultaten htno dag middels pamflet (I) 
Doelgroep: bestuur VH, CvBs, branches en brede stakeholders 

Maart Activiteit: Sac vergadering  
Deelnemers: voorzitters van de domeinen (instellingen) 

April Activiteit: Sectortafel 
Onderwerpen: Voortgang | Thema('s) htno-middag juni 
Deelnemers: landelijk georganiseerde branches, (instellingen en bedrijfsleven) | domeindirecteuren vanuit sac htno 

Mei Activiteit: Sac vergadering 
Thema: Critical Dilemma’s: Kennisinstelling hoe dan? 
Deelnemers: voorzitters van de domeinen (instellingen) en portefeuillehouder bestuur VH 

Juni Activiteit: Htno-middag 
Onderwerp: Diversiteit & Inclusie 
Deelnemers: instellingen, landelijk en regionale bedrijfsleven, studenten, politiek en brede stakeholders 

Juli Activiteit: Communicatie resultaten htno dag middels pamflet (II) 
Doelgroepen: bestuur VH, CvBs, branches en brede stakeholders 

augustus Reces 

Septem-
ber 

Activiteit: Sac vergadering  
Thema: Engagement en studentsucces. Regie op de Ad’s 
Deelnemers: voorzitters van de domeinen (instellingen) 

Oktober   

November Activiteit: Sectortafel 
Onderwerpen: Instroom | Thema(’s) htno-middag juni 
Deelnemers: landelijk georganiseerde branches, (instellingen en bedrijfsleven), domeindirecteuren vanuit sac  

Activiteit: Sac vergadering  
Thema: Portfolio Management en macrodoelmatigheid 
Deelnemers: voorzitters van de domeinen (instellingen) 

December Activiteit: Uitnodigen voor htno dag 
Doelgroep: instellingen, landelijk en regionale bedrijfsleven, studenten, politiek en brede stakeholders 
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Langetermijn cyclus 

2022 – 2032 

Thema 1: kwantitatieve mismatch:  

hoe kunnen we de human capital gap 

beslechten via initieel en post-initieel 

onderwijs? 

Thema 2: Aansluiting onderwijs – ar-

beidsmarkt: Hoe optimaliseer je de 

aansluiting tussen onderwijs en ar-

beidsmarkt? 

Thema 3: cross-sectoraal werken: allen 

in techniek of techniek in alles? 

Korte termijn cyclus 

2022-2024 

 

 

a) Hoe schaal je succesvolle ini-

tiatieven op o.a. gezien be-

perkt absorptievermogen be-

drijfsleven en eigendom on-

derwijs instellingen. 

b) Flexibilisering onderwijs en 

modulair aanbod wat is er-

voor nodig en wie is ervoor 

verantwoordelijk. domein-

voorzitter  

c) Meer hybride docenten, wat 

is ervoor nodig om dit te rea-

liseren?  

 

a) Hoe krijg je innovaties in uit 

de praktijk sneller in het 

curriculum? 

b) Discussie wat kan denken in 

transitiepaden ons opleve-

ren?  

c) Discussie behoud voor de 

sector na diplomering: Be-

houd van vrouwen voor de 

branche wat is er nodig, wat 

kunnen we doen. Toelich-

ting stappenplan hackathon 

techniekpact/fme? Wie kan 

er concrete acties aan ver-

binden (voor deelnemers 

branches) 

d) Discussie Ratho als instru-

ment: loslaten van instroo-

meisen wat brengt dit (aan 

risico’s of benefits) met zich 

mee? Onder leiding van Do-

meinvoorzitter 

 

a) Wat betekent cross sectoraal 
werken voor het onderwijs en 
voor het werkveld 

b) Wat is er voor nodig om die 
cross sectorale samenwerking 
te realiseren 

c) Welke sectoren of vakgebieden 
zijn relevant voor htno om mee 
samen te werken 

d) Hoe ziet een samenwerking er-
uit (onderwijs/onderzoek/pro-
ject/minor/hackaton etc.):  

e) Hoe kan CDIO ons helpen om 
meer cross sectoraal te werken 

f) Over alle niveaus 5-8 
g) Starten minoren over bewust-

wording voor techniek of duur-
zaamheid in de breedte 

h) Opleidingstrajecten voor do-
centen: bewustwording van en 
oog voor techniek/duurzaam-
heid  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 


